
ACTA

Expedient núm. Òrgan col·legiat

PL/2024/8 EL PLE

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria:

Ordinària

Data i hora:

25 / de juliol / 2024

Durada:

Des de les 9:00 fins a les 14:25

Lloc:

Sala de Plens

Presidida per:

VICENTE ROIG TUR

Secretària:

MARIA DOMINGO GARCIA

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

Núm. d'identificació Nom i Cognoms Assisteix

***5933** Araceli Colomar Costilla SÍ

***6013** Cristina Ribas Ribas SÍ

***5145** Felicia Bocu Cus SÍ

***4871** Juan Francisco Ribas Vidal SÍ

***4827** Josep Antoni Prats Serra SÍ

***4514** Josep Guasch Roig SÍ

***4111** Juan Cardona Tur SÍ

***5503** Lourdes Mari Tur SÍ

***5010** María Catalina Serra Sala SÍ

***5638** María Isabel Castellar Carayol SÍ

***5497** María José Ríos Mora SÍ

***4817** María Nieves Bonet Ribas SÍ C
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***6616** María Presentación Ortíz Far SÍ

***4059** María Ángeles Marí Suñer SÍ

***5691** Mónica Fernández Campos SÍ

***5680** Pilar Ribas Torres SÍ

***6167** Raquel Ripoll Ramón SÍ

***4414** Vicente Juan Torres Ribas SÍ

***5530** Vicente Roig Tur SÍ

***5461** Vicent Ribas Marí SÍ

***5325** Vicent Xavier Roselló Ribas SÍ

ORDRE DEL DIA

A) PART RESOLUTIVA

1.Expedient 7476/2024. Modificació de Crèdits

2.Moció presentada per escrit pel Grup Municipal PSOE per condemnar l'agressió duta a terme per 

Gabriel Le Senne el passat 18 de juny al Parlament de les Illes Balears

3.Moció  presentada  per  escrit  pel  Grup  Municipal  PSOE  sol·licitaten  la  creació  de  zones 

d'estacionament regulat de la zona verda per a residents, al centre neuràlgic de Sant Jordi de ses 

Salines.

4.Moció presentada per escrit pel Grup Municipal PSOE per a la senyalització instal·lació de reductors 

de velocitat als carrers es Caló i Cala de Bou.

5.Moció presentada per escrit  pel Grup Municipal VOX relativa al control de la immigració il·legal 

massiva a Espanya i de la distribució de menors estrangers no acompanyats

6.Moció  presentada  per  escrit  pel  Grup  Municipal  VOX  sol·licitant  la  mobilització  del  patrimoni 

municipal del sòl per tal de construir habitatge protegit

7.Moció presentada per escrit pel Grup Municipal ARA EIVISSA per a la recuperació de les entitats 

territorials tradicionals.

8.Moció presentada per escrit pel Grup Municipal UNIDES PODEM per a la protecció del servei públic 

de taxistes contra l'intrussisme

B) ACTIVITAT DE CONTROL

9.Coneixement al Ple dels Decrets d'Alcaldia

10.Moció  de  control  presentada  per  escrit  pel  Grup  Municipal  PSOE sobre  vehicles  de  mobilitat  

personal (VMP)

C) PRECS I PREGUNTES
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11.Precs i preguntes

Una vegada verificada per la Secretària la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la 

sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA

1.Expedient 7476/2024. Modificació de Crèdits

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Vista  la  proposta  que  consta  a  l’expedient  i  que  ha  estat  dictaminada  per  la  Comissió 

Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 21 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 2 de VOX, 1 

d’ARA EIVISSA i  1  d’UNIDES  PODEM),  és  a  dir  per  unanimitat  dels  membres  de  la 

corporació, s’ACORDA:

PRIMER.  APROVAR inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdits  núm.  04/2024  del 

Pressupost en vigor, en la modalitat de crèdits extraordinaris finançats amb càrrec al Fons 

de Contingència, d’acord al següent detall:

Altes en aplicacions de despeses

GRUP
CLASSIF. DESCRIPCIO IMPORT IMPORT

DE PROG. ECONOM. CRÈDIT EXT. CRÈDIT EXT.

132 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 37.757,37 €

133 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
558,23 €

150 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 10.903,30 €

161 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 497,33 €

164 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
577,83 €

170 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 2.287,86 €

171 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
1.434,55 €

231 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 6.424,83 €

231 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
4.125,19 €

323 135 Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 8.290,60 € C
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pers.lab.

330 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 960,98 €

330 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
965,16 €

337 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
1.402,04 €

340 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
956,39 €

342 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
7.861,09 €

912 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 13.460,15 €

920 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 13.093,37 €

920 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
3.822,31 €

931 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 8.402,60 €

931 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
1.105,02 €

1621 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024. 1.249,70 €

1722 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 1.469,93 €

2410 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 1.063,73 €

3262 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
2.368,88 €

3321 135
Augm.2% retrib. RDL 4/2024, 

pers.lab.
1.456,96 €

3322 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 1.547,86 €

24111 125 Augm.2% retrib. RDL 4/2024 1.500,28 €

SUBTOTAL 100.619,29 € 34.924,25 €

TOTAL  GENERAL: 

135.543,54 €

Baixes o anul·lacions en concepte de despeses.

Aplicació
Descripció

Crèdits Baixes o Crèdits

Progr. Econòmica definitius anul·lacions finals

929 500 Fons  de 177.974,21 135.543,54 42.430,67
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Contingència

TOTAL BAIXES 135.543,54

A més, queda acreditat el compliment dels requisits que estableix l’article 37.2, apartats a) i 

b) Del Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el Capítol primer del 

Títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les Hisendes Locals, en 

matèria de pressupostos, que són els següents:

a)     El  caràcter  específic  i  determinat  de  la  despesa  a  realitzar  i  la  impossibilitat  de 

demorar-ho a exercicis posteriors.

b)     La inexistència de despeses en el  Pressupost  de crèdit  destinat  a aquesta finalitat 

específica,  que  haurà  de  verificar-se  en el  nivell  en  què  estigui  establerta  la  vinculació 

jurídica.

SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el Butlletí Oficial de 

les Illes Balears,  pel  termini  de quinze dies,  durant  els  quals  les persones interessades 

podran  examinar-ho  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’expedient  es  considerà 

definitivament aprovat si durant l’esmentat termini no s’haguessin presentat reclamacions; 

en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per resoldre-les.

En el debat hi han intervengut la Sra. Bonet, del PP; el Sr. Roselló, del PSOE; la Sra. 

Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=1

2. Moció presentada per escrit pel Grup Municipal PSOE per condemnar l'agressió 

duta a terme per Gabriel  Le Senne el  passat  18 de juny al  Parlament de les Illes 

Balears

Tipus de votació: Ordinària

1r punt: a favor 19. En contra 2. Abstencions 0. Absents 0

2n, 3r i 4t punt: a favor 9. En contra 12. Abstencions 0. Absents: 0

El Grup Municipal PSOE, presenta per escrit la Moció que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El dimarts 18 de juny de 2024, el president del Parlament de les Illes Balears, Gabriel Le Senne, va 

protagonitzar un acte insòlit i violent durant la presa en consideració per a la derogació de la Llei de 

Memòria Democràtica de les Illes Balears. Le Senne, amb una actitud completament antidemocràtica, 
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va arrencar i destrossar les fotos d'Aurora Picornell i les "Roges del Molinar", dones represaliades pel 

franquisme i símbols de la lluita pels valors democràtics. Aquest acte es va produir després que les 

diputades socialistes Mercedes Garrido i Pilar Costa es neguessin a retirar les fotografies en senyal  

de protesta per defensar la memòria de les víctimes del franquisme.

Le Senne va justificar la seva acció dient que la mesa de la Cambra "ha de mantenir-se neutral" i va 

acabar expulsant les dues diputades de la sala, faltant així al respecte a la memòria d'aquestes dones 

que van ser cruelment assassinades durant la Guerra Civil Espanyola.

La  Llei  de  Memòria  Democràtica  de  les  Illes  Balears  és  fonamental  per  reconèixer  i  reparar  el  

sofriment dels qui van lluitar per la llibertat i la democràcia a la nostra regió. Aquesta llei, aprovada per 

un ampli consens i els vots del Partit Popular, no només dignifica la memòria de les víctimes del 

franquisme, sinó que també estableix mesures de justícia, reparació i no repetició, essencials per a  

una societat  democràtica i  plural.  L'aprovació d'aquesta llei  va representar un compromís amb la 

veritat i la justícia històrica, i la seva derogació significarà un retrocés en aquests avenços. Amb la llei,  

es pretén garantir la reparació de les persones que van patir repressió durant la Guerra Civil  i  la  

dictadura franquista, vetllar pel coneixement i difusió de la història de les Illes Balears durant aquests 

períodes  i  rebutjar  qualsevol  manifestació  que  suposi  un  reconeixement  del  franquisme  o  una 

exaltació de la sublevació militar, la dictadura franquista o el mateix dictador.

L'acció del president del Parlament de destrossar les fotos d'Aurora Picornell i les "Roges del Molinar" 

denota una falta de respecte cap a les víctimes del franquisme i un atac a la seva memòria i a la  

democràcia  que  per  llei  està  obligat  a  defensar.  Aquesta  conducta  és  inacceptable  i  soscava  la 

confiança en les nostres institucions democràtiques. És crucial que els representants polítics actuem 

amb responsabilitat, promovent sempre el diàleg i la convivència.

L'actitud del Partit Popular (PP) i Vox de voler derogar la Llei de Memòria Democràtica de les Illes  

Balears reflecteix una falta de compromís amb els principis democràtics i  un menyspreu cap a la  

memòria d'aquells que van patir repressió i violència, ja que aquesta llei busca no només reconèixer 

les víctimes, sinó també evitar la repetició dels horrors del passat a través de l'educació i la promoció 

dels valors democràtics. Intentar derogar aquesta llei és un intent de blanquejar el franquisme per part  

del Partit Popular i VOX, cosa que és inacceptable en una societat que és democràtica.

El  restabliment  de  la  democràcia  a  Espanya  després  de  quaranta  anys  de  dictadura  va  ser  un 

assoliment transcendental i un dels grans èxits de la Transició, per la qual cosa qualsevol intent de 

retrocedir en aquests avenços és un atac directe a la nostra convivència democràtica i plural.

Per  tot  això  i  d’acord  amb  el  que  s’estableix  per  l’article  34  del  Reglament  orgànic  del  Ple  de  

l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, el Grup Municipal Socialista presenta la següent:

PROPOSICIÓ

1.- El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia condemna l’actitud del president del Parlament  

de les Illes Balears, Gabriel Le Senne, pel seu acte violent dut a terme el passat 18 de juny de 2024 

en seu parlamentària.

2.- El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia exigeix la dimissió immediata del President del 

Parlament de les Illes Balears pel seu acte violent dut a terme el passat 18 de juny de 2024 en seu 

parlamentària. C
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3.- El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia expressa el seu suport als diputats i diputades 

del Grup Parlamentari Socialista després del succeït el 18 de juny de 2024 en seu parlamentària.

4.- El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia rebutja la derogació de la Llei de Memòria 

Democràtica de les Illes Balears que pretén dur a terme el Partit Popular (PP) i VOX.”

La  proposta  ha  esta  dictaminada  per  la  Comissió  Informativa  d’Economia,  Sectors 

Productius i Especial de Comptes.

Es procedeix a la votació dels punts de la proposta per separat.

Sotmès a votació el  primer punt,  per 19 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA 

EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM), i 2 vots en contra de VOX, és a dir per majoria absoluta del 

nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:

1.- El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia condemna l’actitud del president del 

Parlament  de  les  Illes  Balears,  Gabriel  Le  Senne,  pel  seu  acte  violent  dut  a  terme  el 

passat18 de juny de 2024 en seu parlamentària.

Sotmesos a votació els punts segon, tercer i quart, que diuen:

2.-  El  ple de l’Ajuntament de Sant  Josep de sa Talaia exigeix  la dimissió immediata del 

President del Parlament de les Illes Balears pel seu acte violent dut a terme el passat 18 de 

juny de 2024 en seu parlamentària.

3.- El ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia expressa el seu suport als diputats i  

diputades del Grup Parlamentari Socialista després del succeït el 18 de juny de 2024 en seu 

parlamentària.

4.- El  ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia rebutja la derogació de la Llei  de 

Memòria Democràtica de les Illes Balears que pretén dur a terme el Partit Popular (PP) i  

VOX.

Es rebutja per 12 vots en contra (10 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 1 

d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM)

En el debat hi han intervengut la Sra. Ribas Torres, del PSOE; la Sra. Rios del PP; la Sra. 

Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=2

3.  Moció presentada per escrit  pel  Grup Municipal  PSOE sol·licitant  la  creació de 

zones d'estacionament regulat de la zona verda per a residents, al centre neuràlgic de 

Sant Jordi de ses Salines.

Desfavorable Tipus de votació: Ordinària
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A favor: 9, En contra: 12, Abstencions: 0, Absents: 0

El Grup Municipal PSOE presenta per escrit la Moció que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS

Des de fa alguns anys, Sant Jordi de Ses Salines està patint una gran transformació positiva, però, al  

mateix temps, s’està convertint en aparcament habitual de persones que han d’anar a l’aeroport per 

viatjar, la qual cosa s’ha convertit en un problema per a veïns i treballadors/es del poble, o fins i tot,  

persones  que  venen  a  visitar  i/o  gaudir  dels  seu  temps  lliure  a  Sant  Jordi  ja  que  les  zones  

d’aparcament cada vegada són més escasses.

Per tot  això,  és necessari  una bona planificació  i  gestió  de les zones d’estacionament.  En anys 

anteriors, es varen habilitar dos aparcaments, però, el nombre de persones que viatgen i aparquen al  

poble s’ha anat incrementant de forma exponencial, i per tant, el problema d’aparcament, també ha 

crescut.

Arrel de la creació de zones d’estacionament regulat, zona blava, al centre de Sant Jordi, per regular i  

acotar  l’aparcament,  hem rebut diverses queixes de persones residents i  treballadors/es de Sant  

Jordi, ja que malgrat la finalitat d’aquestes zones, són dissuasives i no recaptatòries, l’obligatorietat de 

moure els vehicles cada dues hores, ha fet que un problema aliè a residents, hagi repercutit de forma 

negativa en les persones que viuen o treballen al poble. És important trobar un equilibri que pugui  

satisfer  les  necessitats  de  tothom,  garantitzant  un  accés  a  l’estacionament  per  a  residents, 

treballadors i visitants, al temps que es regulen de manera efectiva les àrees d’aparcament.

Per tot això, el Grup Municipal Socialista del municipi de Sant Josep de Sa Talaia, presenta la següent

PROPOSTA D’ACORD

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia realitzarà un canvi de modalitat d’aparcament regulat,  

creant zona verda per a residents sense restriccions.

Per tot l’anterior, el Grup Municipal PSOE de Sant Josep de Sa Talaia presenta i sol·licita al Ple del 25 

de juliol de 2024, que es creï una zona verda al centre de Sant Jordi.”

La  Moció  va  ser  tractada  a  la  Comissió  Informativa  d’Economia,  Sectors  Productius  i 

Especial de Comptes i a petició del Sr. Prats, d’ARA EIVISSA, es va acceptar i dictaminar la 

transacció de la proposta que a continuació es transcriu:

“Que l'Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia realitzi un canvi de modalitat d'aparcament 

regulat  creant  zona  verda  sense  restriccions  o  implantant  un  sistema  de  targetes 

identificatives per a residents i treballadors.”

Sotmesa a votació la transacció de la proposta que diu:

Que l'Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia realitzi un canvi de modalitat d'aparcament 

regulat  creant  zona  verda  sense  restriccions  o  implantant  un  sistema  de  targetes 

identificatives per a residents i treballadors
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Es rebutja per 12 vots en contra (10 del PP i 1 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 1 

d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM.

En el  debat  hi  han  intervengut  la  Sra.  Ortiz,  del  PSOE;  el  Sr.  Alcalde,  del  PP;  la  Sra.  

Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=3

4.Moció  presentada  per  escrit  pel  Grup  Municipal  PSOE  per  a  la  senyalització  i 

instal·lació de reductors de velocitat als carrers es Caló i Cala de Bou

Desfavorable

Tipus de votació: Ordinària

A favor: 10. En contra: 10 més el vot de qualitat del Sr. Alcalde. 

Abstencions: 1, Absents: 0

El Grup Municipal PSOE presenta per escrit la Moció que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS

Hem vist amb preocupació com als carrers des Caló i Cala de Bou ha augmentat significativament la 

velocitat dels vehicles que per allí circulen, amb el perill que això suposa, ja que és un carrer estret i  

molt transitat, tant per vehicles com per vianants.

El passat 27 de juny un vesí de la zona va presentar davant del registre de l’Ajuntament un escrit en  

el qual aportava prop de 3.000 signatures per demanar que es restableixin els reductors de velocitat  

de la zona, a més de reforçar la senyalització vertical i horitzontal, per tal d’evitar que els vehicles 

circulin a gran velocitat, com està passant ara.

Aquest vesí va patir que el seu gosset fos atropellat per un conductor que circulava a gran velocitat, 

però podem veure infraccions i situacions de perill, diàriament.

És per tot això, que des del Grup Municipal PSOE de Sant Josep de sa Talaia presentam la següent

PROPOSTA D’ACORD:

1- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta a l’Equip de Govern a redactar un projecte de 

senyalització i d’instal·lació de reductors de velocitat per controlar que els vehicles circulin com cal,  

als carrers Es Caló i Cala de Bou.

2- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta a l’Equip de Govern a incrementar la presència 

policial a la zona, així com fer controls aleatoris de velocitat, com a mesura de dissuasió.

3- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta a l’Equip de Govern a implantar aquestes accions a  

la major brevetat possible i incloure aquest projecte i la seva licitació en el pressupost municipal.”

La  proposta  ha  estat  dictaminada  per  la  Comissió  Informativa  d’Economia,  Sectors 

Productius i Especial de Comptes.

A continuació, se sotmet la proposta a votació  i per 10 vots a favor ( 7 del PSOE, 2 de VOX i C
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1 d’UNIDES PODEM), 10 vots en contra del PP i 1 abstenció d’ARA EIVISSA, es produeix 

un empat, per la qual cosa es torna a fer una segona votació i per10 vots a favor ( 7 del 

PSOE, 2 de VOX i 1 d’UNIDES PODEM), 10 vots en contra del PP i el vot de qualitat del Sr.  

Alcalde i 1 abstenció d’ARA EIVISSA, es rebutja:

1- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta a l’Equip de Govern a redactar un projecte 

de  senyalització  i  d’instal·lació  de  reductors  de  velocitat  per  controlar  que  els  vehicles 

circulin com cal, als carrers Es Caló i Cala de Bou.

2- L’Ajuntament de Sant  Josep de sa Talaia insta a l’Equip de Govern a incrementar la 

presència policial a la zona, així com fer controls aleatoris de velocitat, com a mesura de 

dissuasió.

3- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta a l’Equip de Govern a implantar aquestes 

accions  a  la  major  brevetat  possible  i  incloure  aquest  projecte  i  la  seva  licitació  en  el 

pressupost municipal.

En el debat hi han intervengut la Sra. Ribas Torres, del PSOE; el Sr. Torres, del PP, la Sra. 

Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=4

5.Moció  presentada  per  escrit  pel  Grup  Municipal  VOX  relativa  al  control  de  la 

immigració il·legal massiva a Espanya i de la distribució de menors estrangers no 

acompanyats

Desfavorable
Tipus de votació: Ordinària

A favor: 2, En contra: 19, Abstencions: 0, Absents: 0

El Grup Municipal VOX presenta per escrit la Moció que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El  número  de  MENAS  inscritos  en  España  ha  aumentado  en  ocho  años  un  221,4%.  Por 

comunidades, destaca el dato de Canarias que desde 2015 ha visto aumentar las inscripciones de los 

inmigrantes menores no acompañados un 3.000%. De hecho, la Consejera de Bienestar Social e 

Infancia del Gobierno Canario, Candelaria Delgado, advierte de que esta comunidad que tutela a 

5.600 menores migrantes  no acompañados,  vive  una “situación de guerra”,  por  lo  que ya prevé 

montar carpas para albergar a los 11.000 menores más que se espera que lleguen a las islas este 

año. A Canarias le sigue Andalucía con 1.707 inscripciones,  Cataluña con 1.337 y la Comunidad 

Valenciana con 1016. En Baleares en lo que va de año han llegado más de 1.300 inmigrantes a bordo  

de embarcaciones y vemos como ese número aumenta día a día. Tan solo el pasado 11 de julio  

arribaron 13 embarcaciones con 155 personas, (algunos menores), siendo Formentera la isla mas 

afectada  en  esta  nueva  oleada de  pateras.  Como ya  indicó  el  pasado día  10 la  Presidente  del C
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Gobierno de Las Islas Baleares: “tenemos unos centros de atención a los menores con un 650% de  

sobreocupación, la situación en Baleares es límite”. A esto se le suma los que han ido llegando, más 

los  que  se  aceptan  en  los  pactos  que  el  gobierno  central  llama  “pactos  de  solidaridad  entre  

comunidades”

El pasado miércoles día 10, la vicepresidente segunda y Consejera de Servicios Sociales, Igualdad y 

Vivienda  de  la  Generalidad  Valenciana,  Susana  Camarero  ha  explicado  que  allí  los  centros  de 

acogida se encuentran “desbordados”, con una sobreocupación del 170 %, tienen 23 centros con 481 

menores inmigrantes no acompañados. Según los datos expuestos, esos 481 MENAS le cuestan una 

media de 200 € diarios a las arcas públicas valencianas, en concreto 96.200 €. Lo que al año supone  

35 millones de euros, una cantidad que se verá aumentada cuando lleguen los MENAS del nuevo  

reparto, que como ya ha anunciado el gobierno, presentará en su propuesta de reforma legal de la 

Ley  de  Extranjería  para  establecer  un  reparto  obligatorio  de  MENAS  entre  las  comunidades 

autónomas en la próxima Conferencia Sectorial de Infancia y Adolescencia.

Las previsiones  de las autoridades es  que se  duplique  el  número  de inmigrantes que lleguen a 

España este verano.

Mientras en España se destinan cantidades ingentes de dinero de todos los españoles a los MENAS, 

Marruecos acaba de comprar a Israel uno de los mejores satélites espía del mercado, el OFEK 13 

que tiene un valor aproximado de 925 millones de euros. Marruecos tiene un presupuesto de Defensa 

de 11.400 millones. O sea que por lo que parece, mientras nosotros nos dejamos millones y millones  

de  euros  con  sus  MENAS,  Marruecos  se  refuerza  militarmente  comprando lo  mas avanzado en 

tecnología militar.

Como ya saben, la Ley ELA costaría 38 millones, ¿Dónde esta la solidaridad con nuestros enfermos  

de ELA? Si no se tiene dinero para nuestros enfermos,

¿Cómo se puede tener dinero para llenar de MENAS el territorio español?

¿Cuánto nos subirán los impuestos a los españoles para poder afrontar esta situación?

Después de este reparto, ¿Cuántas personas hay esperando para ser acogidas?

Esta situación parece imparable y hay que ponerle fin cerrando la puerta.

Por otro lado, el problema de la inmigración ilegal masiva en nuestro país es cada día mas grave no 

solo  en lo  que al  brutal  gasto  de dinero de las arcas públicas se refiere,  sino también en otros 

aspectos como la seguridad, colocando a nuestro pueblo en la inseguridad ya que como dijo la Policía 

Local de Barcelona: “el 80% de los delitos son cometidos por menas magrebíes.”

Debemos puntualizar que en enero de este mismo año, el Diario Heraldo publicó: “Mas del 90% de 

los jóvenes migrantes sometidos a pruebas periciales en Aragón son mayores de edad”.

Marruecos ha liberado a casi 27.000 presos en cinco años y mas de 6.700 el año pasado. Como 

explican fuentes de las FCSE, casi todos ellos terminan en territorio español. Lo primero que hacen al 

ser liberados es dirigirse al norte de Marruecos para embarcarse en una patera con destino a territorio  

español, siendo algo lógico ya que en su país, se realiza un seguimiento diario y exhaustivo tanto a  

los ex convictos como a sus familias para evitar la reincidencia delictiva. Por lo que en nuestro país  

estos individuos C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

PR
N

ZF
C

H
47

5R
27

AW
ZD

6Z
LX

H
YF

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

an
tjo

se
p.

se
de

le
ct

ro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

1 
de

 2
5 



encuentran un entorno idílico para permanecer, para darse cuenta de ello, no hace falta más que 

conocer las noticias diarias:

23.06.2024: Dos marroquís asesinan a un hombre con un bate de beisbol en Alicante.

25.06.24:  Detenidos  dos  okupas  marroquíes  por  intentar  apuñalar  en  el  pecho  a  un  taxista  en 

Marbella para robarle.

27.06.2024: Prisión provisional para el marroquí detenido en Málaga por incitar a cometer atentados 

islamistas.

28.06.2024: Dos magrebíes intentan hacer explotar un piso en Vilanova i la Geltrú al ser pillados 

robando.

01.07.2024: Detenido un magrebí en Reus por perseguir a tres hombres, amenazarles con un cuchillo  

e intentar herirlos.

02.07.2024: Detenido un argelino en Alicante por lanzar botellas de vidrio a varias personas en la 

zona de ocio del puerto.

03.07.2024: “Brutal violación y robo de un inmigrante ilegal marroquí a una joven en Sevilla”

05.07.2024 “La policía detiene a un inmigrante de Malí en la estación de autobuses de Granada por  

agresiones y amenazas.

06.07.2024 “Un magrebí apuñala a un turista danés en Barcelona para robarle”

“Un grupo de marroquís agrede e intenta robar a un hombre en San Sebastián”

“Un  magrebí  con  antecedentes  agrede  sexualmente  a  una  joven  en  Marbella  tras  intentar 

estrangularla”

11.07.2024 “La policía  identifica  a cuatro  magrebís como autores de un doble  apuñalamiento en 

Torremolinos”.

“Detenido un marroquí por agredir sexualmente a una menor de 15 años en San Fermín”

“Un marroquí con antecedentes ataca con una botella rota a un Ertzaina en Álava”

Y así podríamos seguir… este es nuestro día a día en España.

Como  han  indicado  recientemente  algunos  medios,  no  todos,  que  como  sabemos  muchos  no 

mencionan este asunto:

“Todos los días existen diligencias en las que un inmigrante que ha llegado ilegalmente a territorio  

español ha cometido un delito, no pasa ni un día en el que no exista una diligencia en la que haya un 

delito  relacionado  con  un  inmigrante  ilegal  y  zonas  de  España  en  las  que  esos  delitos  van 

aumentando de forma exponencial, por ejemplo en Islas Baleares es de locos, todas las semanas 

existen  entre  cinco  y  siete  diligencias  en  las  que  hay  inmigrantes  ilegales  de  origen  argelino 

relacionados con delitos.”

No se trata de racismo ni fascismo por mucho que algunos se empeñen, se trata de realidad.

Por desgracia, los más perjudicados en este asunto, son los ciudadanos de origen árabe que desde 

hace muchos años forman parte de nuestra comunidad y han demostrado a lo largo de los años que C
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son tan dignos, trabajadores y honrados como el que más, ellos, como nosotros, están trabajando 

honradamente en nuestro país y no tienen nada que ver con todo este asunto.

De hecho, es conocido que en numerosas ocasiones, las comisiones islámicas en nuestro país han 

advertido de la peligrosidad de algunos individuos que han llegado. Ya que como hemos sabido, allí  

están amnistiando a muchos presidiarios y son éstos, muchos de los que llegan a nuestro territorio, 

personas con antecedentes, expresidiarios que dejan su tierra porque saben que allí no van a ser de 

nuevo bien recibidos y no van a poder seguir delinquiendo.

Por otro lado, también llegan menores que se alejan de sus familias para quedar en centros o en la  

calle, algo que evidentemente tampoco es una solución, ya que los menores necesitan de su familia 

para poder crecer y desarrollarse como es debido, algo que aquí, como se ha demostrado, no les 

podemos brindar.

En VOX lo tenemos claro: los españoles se merecen una política migratoria que garantice un control 

estricto de nuestras fronteras y priorice nuestra seguridad por encima de todo. No se puede ignorar el  

hecho  de  que  muchos  de  estos  menores  se  ven  frecuentemente  involucrados  en  actividades 

delictivas o pueden ser explotados por redes criminales. El reparto obligatorio e indiscriminado no 

hace mas que agravar un problema crónico que los políticos de turno se niegan a atajar por mandato  

de las élites de la Agenda 2030. No podemos permitir que nuestras regiones, barrios y pueblos se 

conviertan en laboratorios multiculturales de Bruselas.  Como tampoco podemos tolerar  que haya 

menores  extranjeros  sin  sus  padres  en una  nación  que  no  es  la  suya.  De ahí  la  necesidad  de 

combatir las políticas de efecto llamada que solo están trayendo problemas, precariedad, degradación 

y delincuencia.

El GM VOX manifestamos nuestra profunda preocupación ante la reciente propuesta del Gobierno de 

España, en el marco de la Conferencia Sectorial del 18 de julio de repartir a los menores extranjeros 

no acompañados entre las diferentes comunidades autónomas y sus respectivos municipios. Esta 

medida representa un grave peligro para la seguridad de nuestros vecinos y la vulneración del interés  

superior del menor, que debe ser entregado a sus padres en el país de origen.

Por todo lo expuesto, el GM VOX Sant Josep de Sa Talaia propone lo siguiente:

PROPUESTA DE ACUERDO:

1- -El  Ayuntamiento de Sant  Josep de Sa Talaia  rechazará la  propuesta de reparto  de menores 

extranjeros no acompañados promovida por el Gobierno de España

en el marco de la Conferencia Sectorial del 18 de julio y exigirá medidas alternativas que prioricen la 

seguridad  ciudadana  y  la  implementación  de  un  plan  efectivo  de  repatriación  de  los  menores 

extranjeros no acompañados con sus padres en sus países de origen.

-No habilitará ninguna partida presupuestaria destinada al objeto de la reubicación de inmigrantes 

ilegales a nuestro municipio.

-Iniciará los trámites necesarios para la elaboración y aprobación de una ordenanza reguladora del 

procedimiento sancionador para los incumplimientos de la ciudadanía en relación a sus obligaciones 

con el Padrón Municipal con el fin de que los inmigrantes ilegales no puedan empadronarse.

2- Instará a la administración competente a: C
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-Tramitar  de  forma  preferente  la  inmediata  expulsión  de  todos  los  inmigrantes  que  accedan 

ilegalmente a nuestra nación, así como de aquellos inmigrantes que cometan delitos graves o hagan 

del delito leve su forma de vida.

-Acabar con las políticas de efecto llamada que han llevado a miles de personas a jugarse la vida y  

perderla trágicamente en demasiados casos, como consecuencia de las falsas promesas de un futuro  

mejor en Europa.

-Que todas las administraciones públicas trasladen el mensaje claro de que cualquier inmigrante que 

entre de manera ilegal en España nunca podrá regularizar su situación en nuestro país ni recibir  

ningún tipo de ayuda pública.

-Suprimir toda ayuda y beneficio social a los inmigrantes ilegales que han entrado a nuestra nación 

vulnerando las leyes españolas y comunitarias, a excepción de las ayudas humanitarias que precisen 

hasta la devolución a sus países de origen.”

La proposta ha estat dictaminada per la Comissió Informativa d’Acció Social.

Sotmesa a votació la proposta que diu:

1- -L'Ajuntament de Sant Josep de Sa Talaia rebutjarà la proposta de repartiment de menors 

estrangers no acompanyats promoguda pel Govern d'Espanya en el marc de la Conferència 

Sectorial del 18 de juliol i exigirà mesures alternatives que prioritzin la seguretat ciutadana i 

la implementació d'un pla efectiu de repatriació dels menors estrangers no acompanyats 

amb els pares als països d'origen.

-No habilitarà cap partida pressupostària destinada a fi de la reubicació d'immigrants il·legals 

al nostre municipi.

-Iniciarà els tràmits necessaris per a l'elaboració i aprovació d'una ordenança reguladora del 

procediment sancionador per als incompliments de la ciutadania en relació amb les seves 

obligacions  amb  el  Padró  Municipal  a  fi  que  els  immigrants  il·legals  no  es  puguin 

empadronar.

2- Instarà l'administració competent a:

-Tramitar de manera preferent la immediata expulsió de tots els immigrants que accedeixin 

il·legalment a la nostra nació, així com dels immigrants que cometin delictes greus o facin 

del delicte lleu la seva forma de vida.

-Acabar amb les polítiques d'efecte crida que han portat milers de persones a jugar-se la 

vida i perdre-la tràgicament en massa casos, com a conseqüència de les falses promeses 

d'un futur millor a Europa.

-Que totes les administracions públiques traslladin el missatge clar que qualsevol immigrant 

que entri de manera il·legal a Espanya mai no podrà regularitzar la seva situació al nostre 

país ni rebre cap tipus d'ajuda pública.
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-Suprimir tota ajuda i benefici social als immigrants il·legals que han entrat a la nostra nació 

vulnerant  les lleis espanyoles i  comunitàries,  a excepció de les ajudes humanitàries que 

necessitin fins a la devolució als països d'origen.

Es rebutja per 19 vots en contra (10 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES 

PODEM) i 2 vots a favor de VOX.

En el debat hi han intervengut la Sra. Ripoll, de VOX; la Sra. Serra, del PP, el Sr. Ribas Marí, 

del PSOE; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=5

A les 11.40 h. es fe un descans i es reprèn la sessió a les 12.00 h.

6.Moció presentada per escrit pel Grup Municipal VOX sol·licitant la mobilització del 

patrimoni municipal del sòl per tal de construir habitatge protegit

Desfavorable
Tipus de votació: Ordinària

A favor: 2, En contra: 19, Abstencions: 0, Absents: 0

El Grup Municipal VOX, presenta per escrit la moció que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS:

España tiene uno de los parques públicos de vivienda social más reducidos de Europa. Según el  

Boletín especial de Vivienda Social 2020 del observatorio de Vivienda y Suelo la cifra de vivienda 

social en España asciende a un 2,5%, mientras que la media europea se sitúa en el 9%.

Este dato resulta especialmente preocupante si se tiene en cuenta la actual crisis habitacional que  

atraviesa  nuestra  Nación,  la  cual  tiene  una  especial  incidencia  en  los  jóvenes,  incapaces  de 

emanciparse e iniciar un proyecto de vida. España es el cuarto país de la Unión Europea con la edad  

media de emancipación más tardía, 30, 3 años.

Especialmente preocupante es la situación en nuestro municipio, en donde tenemos una autentica y  

verdadera falta de vivienda social, del mismo modo que carecemos de vivienda privada o suelo para  

la construcción de vivienda en general.

La isla es motivo de noticia hasta en la destacada cadena británica BBC que se hace eco del grave 

problema de vivienda  que está  atravesando la  isla  de Ibiza  actualmente,  con  una escasa  oferta 

disponible  de  habitaciones  y  pisos  a  precios  asequibles,  siendo  auténticas  barbaridades  las 

cantidades que se están pidiendo de renta a trabajadores.

En este sentido, cabe recordar que los poderes públicos están obligados a promover las condiciones 

necesarias para hacer efectivo el derecho a una vivienda digna y adecuada, consagrado en el artículo  
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47 de la  Constitución Española.  A este  respecto,  el  Tribunal  Constitucional  ha señalado que “ la  

política de vivienda, junto a su dimensión estrictamente económica, debe tener un señalado acento  

social,  (…),  siendo así  que uno y otro aspecto -el  económico y el  social-  se revelan difícilmente  

separables” (STC 152/1988, de 20 de julio).

En lo que atañe al ámbito municipal,  la  Ley 7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del  

Régimen Local dispone en su artículo 25.2, letra a), que “el Municipio ejercerá en todo caso como 

competencias propias, en los términos de la legislación del Estado y de las Comunidades Autónomas,  

en las siguientes  materias:  a)  (…)Promoción  y  gestión  de  la  vivienda  de protección  pública con  

criterios de sostenibilidad financiera. (…)”.

Con el fin de satisfacer el referido derecho a una vivienda digna y adecuada, la legislación urbanística 

ha previsto  un conjunto  de mecanismos de intervención  en el  mercado del  suelo,  entro  los  que 

destacan los patrimonios municipales del suelo. A este respecto, el Real Decreto Legislativo 7/2015, 

de 30 de octubre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley de Suelo y Rehabilitación Urbana  

(“TRLS”), señala en su artículo 52.1 que  “los bienes y recursos que integran necesariamente los  

patrimonios públicos del suelo (…), deberán ser destinados a la construcción de viviendas sujetas a  

algún régimen de protección pública, (…)”. Por su parte, el artículo j52.2 GRLS señala que “los bienes 

de  los  (patrimonios  municipales  del  suelo)  constituyen  un  patrimonio  separado”  que  debe  ser 

administrado de manera independiente a los restantes bienes propiedad del municipio, puesto que “la 

Ley ha querido y quiere que el Patrimonio Municipal del Suelo funcione (…) como un conjunto de  

bienes afectos al cumplimiento de un fin determinado, fin que aquí no es cualquiera de los que las  

Corporaciones han de perseguir según la legislación de régimen local” (STS de 2 de noviembre de 

1995).

Así, pues, teniendo en cuenta que la vivienda no es solo un bien de mercado, sino también un bien 

social básico para la vida de los españoles, la formación de las familias y el arraigo social, se hace  

necesario  que  nuestro  municipio  adopte  un  papel  activo  en  materia  de  vivienda  haciendo  uso, 

conforme  la  legislación  urbanística  vigente,  de  los  bienes  y  recursos  que  integran  el  patrimonio 

municipal  del  suelo  con  el  fin  de  impulsar  de  manera  decidida  la  construcción  de  vivienda  de 

protección pública.

Por todo ello, el Grupo Municipal de VOX Sant Josep de sa Talaia, presenta la siguiente PROPUESTA 

DE ACUERDO

El Pleno del Ayuntamiento de Sant Josep de Sa Talaia insta al Gobierno Municipal a

1. Elaborar un inventario de bienes y recursos que integren el patrimonio municipal del suelo.

2. Movilizar el  patrimonio municipal  del  suelo con el fin impulsar la construcción de vivienda 

sujeta a algún régimen de protección pública,  facilitando, si  es necesario,  la colaboración 

público-privada para tal fin.

3. Hacer  público  y  accesible  para  los  vecinos  y  empresas,  a  través  de  soportes  digitales 

adecuados, todo el patrimonio municipal del suelo que pueda ser destinado a la construcción 

vivienda sujeta a algún régimen de protección pública.

4. Incoar los oportunos expedientes de contratación necesarios para la edificación y, en su caso, 

adjudicación de parcelas, que sean de titularidad municipal afectas a dicho fin, conforme a lo 

señalado  en  el  apartado  anterior,  obtenidas  bien  directamente,  o  bien  a  través  de  los C
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instrumentos de equidistribución que fueren procedentes, con antelación a la culminación de 

las obras de urbanización correspondientes, y en su caso, con antelación a la recepción de 

las mismas, con la finalidad de anticipar la tramitación de las adjudicaciones de los suelos sin  

necesidad de esperar a la finalización y posterior recepción de las obras de urbanización.

5. Promover, en aquellos casos en los que se cumplieran los estándares dotacionales en suelos 

que cuenten con ordenación pormenorizada, y la normativa urbanística regional lo permita, 

las  actuaciones  que  tengan  por  finalidad  el  cambio  de  uso  de  suelos  dotacionales 

excedentarios para albergar uso residencial de viviendas sujetas a protección pública.

6. Contemplar  en  los  pliegos  de  condiciones  para  la  enajenación  de  suelos  destinados  a 

viviendas  de  protección,  la  supresión  de  la  subasta  como  procedimiento  único  de 

adjudicación.

7. Asumir el compromiso de que los suelos donde se localice el aprovechamiento lucrativo que 

corresponda  al  Ayuntamiento,  como  consecuencia  de  la  materialización  de  las  cesiones 

lucrativas, no se sustituirán por su equivalente económico, y se procurará que sea siempre en 

suelo destinado a albergar viviendas de protección pública.

8. Establecer los mecanismos necesarios para realizar un adecuado seguimiento y control de 

los bienes y recursos que integran el patrimonio municipal del suelo, ello con el fin de evitar 

que se conculquen los principios legales previstos para este patrimonio.

9. Contemplar  en los pliegos de condiciones para la  enajenación de suelos destinados a la 

ejecución de viviendas sujetas a algún régimen de protección pública, un plazo para solicitar 

la  correspondiente  licencia  de  edificación,  para  el  inicio  y  la  terminación  de  las  obras.  

Debiendo señalarse que en el  supuesto de que se incumplieran dichos plazos podrá ser 

causa de resolución de contrato, siempre que no obedezca a causas de fuerza mayor.”

La  proposta  ha  estat  dictaminada  per  la  Comissió  Informativa  d’Economia,  Sectors 

Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa a votació la Moció, que diu:

1. Elaborar un inventari dels béns i recursos que integren el patrimoni municipal del sòl.

2.  Mobilitzar  el  patrimoni  municipal  del  sòl  per  tal  d'impulsar  la  construcció  d'habitatge 

subjecta a algun règim de protecció pública,  facilitant,  si  escau,  la  col·larobació publico-

privada per a aquesta finalitat.

3. Fer públic i accessible per als veïns i les empreses, a través de suports digitals adequats, 

tot el patrimoni municipal del sòl que pugui ser destinat a la construcció d'habitatge subjecte 

a algun règim de protecció pública.

4. Incoar els oportuns expedients de contractació necessaris per a l'edificació i, si escau, 

adjudicació  de  parcel·les,  que  siguin  de  titularitat  municipal  afectes  a  aquesta  finalitat, 

conforme al que assenyala l'apartat anterior, obtingudes bé directament, o bé a través de els 

instruments d'equidistribució que siguin procedents, amb antelació a la culminació de les 

obres d'urbanització corresponents, i si escau, amb antelació a la recepció de les mateixes, 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

PR
N

ZF
C

H
47

5R
27

AW
ZD

6Z
LX

H
YF

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

an
tjo

se
p.

se
de

le
ct

ro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

7 
de

 2
5 



amb la  finalitat  d'anticipar  la  tramitació  de  les  adjudicacions  dels  sòls  sense  necessitat 

d’esperar la finalització i la recepció posterior de les obres d'urbanització.

5. Promoure, en aquells casos en què es complissin els estàndards dotacionals detallada, i 

la normativa urbanística regional ho permeti, les actuacions que tinguen per finalitat el canvi 

d'ús de sòls dotacionals excedentaris per a albergar ús residencial d'habitatges subjectes a 

protecció pública

6. Contemplar als plecs de condicions per a l'alienació de sòls destinats a habitatges de 

protecció, la supressió de la subhasta com a procediment únic d'adjudicació.

7. Assumir el compromís que els sòls on es localitzi l'aprofitament lucratiu que correspongui 

a l'Ajuntament, com a conseqüència de la materialització de les cessions lucratives, no se 

substituiran pel seu equivalent econòmic, i es procurarà que sigui sempre a sòl destinat a 

albergar habitatges de protecció pública.

8.Establir  els  mecanismes necessaris  per  realitzar  un seguiment  i  control  adequats dels 

béns i recursos que integren el patrimoni municipal del sòl, amb la finalitat d'evitar que es 

conculquin els principis legals previstos per a aquest patrimoni.

9.  Contemplar  als  plecs  de  condicions  per  a  l'alienació  de  sòls  destinats  a  l'execució 

d'habitatge subjectes a algun règim de protecció pública, un termini per sol·licitar la llicència 

d'edificació corresponent, per a l'inici i la terminació de les obres. Cal assenyalar que en el 

cas que s'incompleixin aquests terminis podrà ser causa de resolució de contracte, sempre 

que no obeeixi a causes de força major.

Es rebutja per 19 vots en contra (10 del PP, 7 del PSOE, 1, d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES 

PODEM) i 2 vots a favor de VOX.

En el debat hi han intervengut la Sra. Colomar, de VOX, el Sr. Alcalde, del PP; el Sr. Roselló, 

del PSOE; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=6

7.Moció presentada per escrit pel Grup Municipal ARA EIVISSA per a la recuperació 

de les entitats territorials tradicionals.

Favorable
Tipus de votació: Ordinària

A favor: 19, En contra: 0, Abstencions: 2, Absents: 0

El Grup Municipal ARA EIVISSA presenta per escrit la Moció que a continuació es transcriu:

“Exposició de motius

La singular forma de distribució de la població de les Pitiüses, caracteritzada per la dispersió dels  
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habitatges sobre el territori i amb un únic nucli urbà, la Ciutat d’Eivissa, ha comportat, entre moltes 

altres coses, una forma original de percepció i organització del territori per part dels què l’habitam. 

Aquesta sistema d’organització territorial té com a elements fonamentals, a més de les pròpies cases, 

les vendes i els pobles.

Al llarg dels segles aquesta forma de percebre l’espai,  amb els elements que la composen, han 

esdevingut  uns  bens  patrimonials  bàsics  per  entendre  l’Eivissa  i  Formentera  tradicionals.  La 

distribució del comerç, les vies de comunicació, la conformació del paisatge, les relacions socials i 

molts més aspectes només s’entenen a partir  del  seu coneixement, així com problemàtiques ben 

actuals, com la distribució dels múltiples nuclis de població o les dificultats per fer arribar a tothom 

serveis bàsics. La història, la geografia o l’onomàstica s’han fixat en la rellevància del seu estudi,  

coneixement i conservació.

Els canvis socials, demogràfics i econòmics de les nostres illes a les darreres dècades han provocat  

canvis també en la forma de percebre el territori i un desconeixement generalitzat d’aquests elements 

patrimonials, entre altres coses per manca d’ús per part dels organismes oficials. Però allà on noms 

de cases, vendes i pobles s’ha conservat millor i les institucions els han tingut en compte, s’ha pogut 

comprovar que no només són un element patrimonial únic (que només per això ja mereixerien ser  

conservats) sinó que també poden ser ben útils per a necessitats tan actuals com la geolocalització 

(cadastre,  planificació  territorial,  emergències...).  En son bona prova el  Consell  de Formentera o 

l’Ajuntament de Sant Joan de Labritja.

Al municipi de Sant Josep de sa Talaia es va aprovar l’oficialització de la divisió del territori en pobles i 

vendes, per unanimitat, l’any 2000. L’any 2007 s’incorporà un Mapa de pobles i vendes a l’exposició 

pública de la tramitació de l’Adaptació de les Normes Subsidiàries de planejament urbanístic al Pla 

territorial  insular, i  l’any 2009, en una segona exposició pública, es tornà a exposar aquest Mapa 

incloent  algunes  modificacions  fruit  de  diverses  al·legacions  presentades  per  particulars  i 

associacions del

municipi.  Malauradament,  la  manca d’aprovació  definitiva  d’aquesta documentació i  el  fet  que no 

s’hagi tramitat mai de forma independent el Mapa de pobles i vendes del municipi provoquen que 

aquella aprovació de l’any 2000 hagi quedat en merament formal.

Ni tan sols s’han portat a terme actuacions més puntuals, com ara la senyalització viària dels límits 

entre els pobles, aprovada el mes de setembre de l’any 2021.

Per tot això, proposam al ple les següents propostes de resolució:

1.  L’Ajuntament de Sant  Josep de sa Talaia  tramitarà  l’oficialització de la  seua divisió  interna en 

pobles i vendes, recuperant el mapa que es publicà l’any 2009, que es portarà a ple per a la seua 

aprovació inicial i obertura d’exposició pública, prèvia a l’aprovació definitiva.

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a divulgar el coneixement de les divisions 

territorials  tradicionals  del  municipi  i  a  usar-les  en  els  seus  documents  interns,  especialment  de 

planificació territorial. Un aspecte concret a tenir en compte de forma preferent és la seua inclusió en 

la tramitació del Pla General d’Ordenació Urbana que s’està portant a terme actualment.

3. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia donarà trasllat d’aquesta oficialització al Consell d’Eivissa, 

a la Direcció General del Cadastre del Ministeri d’Hisenda i Funció Pública, i a les altres entitats i  C
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administracions que en puguin resultar concernides.”

La  proposta  ha  estat  dictaminada  per  la  Comissió  Informativa  d’Economia,  Sectors 

Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 19 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA EIVISSA 

i 1 d’UNIDES PODEM)) i 2 abstencions de VOX, és a dir per majoria absoluta del nombre 

legal de membres de la corporació, s’ACORDA:

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia tramitarà l’oficialització de la seua divisió interna 

en pobles i vendes, recuperant el mapa que es publicà l’any 2009, que es portarà a ple pera 

la seua aprovació inicial i obertura d’exposició pública, prèvia a l’aprovació definitiva.

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a divulgar el coneixement de les 

divisions territorials  tradicionals  del  municipi  i  a  usar-les en els  seus documents interns, 

especialment  de  planificació  territorial.  Un  aspecte  concret  a  tenir  en  compte  de  forma 

preferent és la seua inclusió en la tramitació del Pla General d’Ordenació Urbana que s’està 

portant a terme actualment.

3. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia donarà trasllat d’aquesta oficialització al Consell 

d’Eivissa, a la Direcció General del Cadastre del Ministeri d’Hisenda i Funció Pública, i a les 

altres entitats i administracions que en puguin resultar concernides

En el debat hi han intervengut el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; el Sr. Torres, del PP; la Sra.  

Marí, del PSOE; la Sra. Colomar, de VOX; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=7

8. Moció presentada per escrit pel Grup Municipal UNIDES PODEM per a la protecció 

del servei públic de taxistes contra l'intrussisme

Favorable

1r i 3r punt - Tipus de votació:Unanimitat/Assentiment

2n punt - Tipus de votació: ordinària

A favor:11.  En contra:10.   Abstencions:0.    Absents:0

El  Grup  Municipal  UNIDES PODEM presenta  per  escrit  la  Moció  que  a  continuació  es 

transcriu:

“Exposición de motivos

Con preocupación estamos siendo testigos como los Taxis pirata campan a sus anchas y cada vez es 

más visible su impunidad.

Hace unos días se publicó en los medios de comunicación locales que habían “cazado” a la ¨reina de 

los taxis piratas¨ en el aeropuerto de Ibiza, pero en vez de ponerle una sanción ejemplar, veíamos 
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como apenas dos horas más tarde ya contaba con un vehículo de sustitución y poco después, fue  

vista por unos taxistas saliendo con pasajeros del aeropuerto.

A partir de los controles de lectores de matrículas en los accesos al Aeropuerto de Ibiza, la Policía 

puede determinar cuántas veces entran a lo largo del día, cuántas horas permanecen y en qué franjas 

horarias pudiendo sancionar a vehículos que entran con frecuencia sin aparente motivo, y somos 

conscientes que la policía local lo hace.

También sabemos que, según Élite Corsaris d'Eivissa, cuando se coge a los piratas y se les requisa el  

vehículo, vuelven a alquilar o se compran otro. Una multa de 6.000 euros establecida es irrisoria  

teniendo en cuenta lo que facturan con dicha actividad irregular.

Según el protocolo la Policía Local y la Guardia Civil se encargan de la propuesta de denuncia, que 

luego  va  al  Consell  quien  es  el  que  finalmente  tiene  la  competencia  de  aplicar  sanciones  por  

transporte ilegal.

Las asociaciones de taxistas han hecho infinitos registros de entrada tanto en los Ayuntamientos,  

como en el Consell Insular denunciando la situación con videos e incluso identificando a los taxis 

pirata con matrículas para hacerle la labor más fácil a las instituciones, pero de momento todo ese 

trabajo ha caído en saco roto ya que las instituciones no les responden.

Cada temporada los taxis piratas están más organizados habiéndose convertido en una mafia que se 

comunica con intercomunicadores. Amenazan y agreden a los taxistas que ya empiezan a temer por 

su integridad física.

La lucha contra los taxis pirata y convertir en delito las faltas administrativas es una potestad de las  

instituciones. Los cuerpos de seguridad ya hacen todo lo que la ley les permite.

La ley de ordenación de transportes terrestres dice que es una falta administrativa aceptar servicios 

de alquiler de vehículos con chofer sin el título habilitante o la correspondiente licencia. Eso es con 

creces una tipificación muy laxa ya que la intromisión en el servicio público de transporte de pasajeros  

se ha convertido en una mafia capaz de amenazar a los taxistas. Urge cambiar la ley y tipificar esas 

infracciones como delito cambiando las leyes que sean necesarias para conseguirlo.

Creemos, aunque nos parece una buena iniciativa, que no es suficiente tener un punto de información 

en el aeropuerto alertando de la ilegalidad de los taxis pirata, hay que sancionar y eso solo es posible  

con un cambio de la tipificación a través de un cambio de ley.

Por estos motivos el grupo municipal de Unidas Podemos propone al pleno los siguientes puntos de 

acuerdo

1. Instar al  Gobierno de España a modificar la tipificación de la ley de ordenación de transporte 

terrestre en el artículo 140 transformando la falta administrativa en caso de aceptar servicios de taxi 

sin el título habilitante o la correspondiente licencia en delito.

2. Instar al Consell d’Eivissa a destinar más recursos humanos en forma de inspectores de intrusismo 

que colaboren con la Policía Local y la Guardia Civil con tal de impedir que las mafias de los taxistas 

piratas puedan seguir actuando con total impunidad.

3.  Instar a la dirección del  aeropuerto de Ibiza a reforzar  y aumentar la seguridad privada en la 
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terminal  de  llegada  para  evitar  la  proliferación  de  los  intrusos  de  este  gremio  y  proteger  a  los 

conductores de taxis de las amenazas y las agresiones que estos sufren con frecuencia.”

La  proposta  ha  estat  dictaminada  per  la  Comissió  informativa  d’Economia,  Sectors 

Productius i Especial de Comptes.

A proposta del PP s’accepta la transacció del punt primer i  tercer de la proposta, que a 

continuació  es  transcriu:

”1. Instar el Govern d'Espanya a modificar la Llei d'ordenació de transport terrestre a l'article 

140 i les lleis que siguin necessàries per canviar la tipificació de falta administrativa, en cas 

d'efectuar serveis de taxi sense el títol habilitant o la llicència corresponent, en delicte.

3. Instar la direcció de l'aeroport d'Eivissa i el Govern d’Espanya a reforçar i augmentar la 

seguretat  a la  terminal  d'arribada per evitar  la  proliferació dels  intrusos d'aquest  gremi i 

protegir  els  conductors de taxis de les amenaces i  les agressions que aquests pateixen 

sovint.”

Es procedeix a votar els punts de la proposta per separat.

Sotmesos a votació el primer i el tercer punt de la proposta, per 21 vots a favor (10 del PP, 7 

del PSOE, 2 de VOX, 1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM), és a dir per unanimitat dels 

membres de la corporació s’ACORDA;

1. Instar el Govern d'Espanya a modificar la Llei d'ordenació de transport terrestre a l'article 

140 i les lleis que siguin necessàries per canviar la tipificació de falta administrativa, en cas 

d'efectuar serveis de taxi sense el títol habilitant o la llicència corresponent, en delicte.

3. Instar la direcció de l'aeroport d'Eivissa i el Govern d’Espanya a reforçar i augmentar la 

seguretat  a la  terminal  d'arribada per evitar  la  proliferació dels  intrusos d'aquest  gremi i 

protegir  els  conductors de taxis de les amenaces i  les agressions que aquests pateixen 

sovint

Sotmès a votació el segon punt de la proposta, per 11 vots a favor (7 del PSOE, 2 de VOX, 1 

d’ARA EIVISSA i  1 d’UNIDES PODEM) i  10 vots en contra del PP, és a dir  per majoria  

absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:

2.  Instar  el  Consell  d’Eivissa  a  destinar  més  recursos  humans  en  forma  d’inspectors 

d'intrusisme que col·laborin amb la Policia Local i la Guàrdia Civil per tal d'impedir que les 

màfies dels taxistes pirates puguin continuar actuant amb total impunitat.

En el debat hi han intervengut la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM; el Sr. Alcalde, del PP; 

el Sr. Guasch, del PSOE; la Sra. Colomar, de VOX; i el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: C
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B) ACTIVITAT DE CONTROL

9. Coneixement al Ple dels Decrets d'Alcaldia

L’alcalde manifesta que han estat a disposició de tots els regidors els decrets i resolucions 

emesos per l’alcalde i regidors delegats. A més es dona compte dels següents Decrets:

Decret 2024-2568, de modificació delegació de competències d’aquesta Alcaldia en la Junta 

de Govern Local.

Decret 2024-2627, de modificació de representat de la corporació a Òrgans Col·legiats que 

siguin competència del Ple.

Decret 2024-2628, de modificació delegació de competències per autoritzar matrimonis i 

cerimònies.

Aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=9

10.Moció de control presentada per escrit pel Grup Municipal PSOE sobre vehicles de 

mobilitat personal (VMP)

El Grup Municipal PSOE presenta per escrit la Moció que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS

Darrerament hem pogut veure un increment significatiu dels vehicles de mobilitat personal 

(patinets).

A Sant Josep, les zones en les que més s’ha notat aquest increment, són Platja d’en Bossa, 

Sant Jordi i Cala de Bou.

Ara per ara, és la normativa estatal que regula l’ús, les característiques i les condicions que 

han de complir aquests vehicles.

Podem  veure  com  s’incompleix  sistemàticament  aquesta  normativa  a  les  zones  abans 

mencionades i veiem patinets circulant per damunt les voreres esquivant vianants, altres en 

els que hi circulen dos persones, no porten indumentària reflectant o porten auriculars. A 

més,  utilitzen  la  calçada  o  la  vorera,  segons  els  hi  convé,  moltes  vegades  en  direcció 

prohibida.

Els Ajuntaments de Vila i Sant Antoni fa ja uns anys que disposen d’ordenances municipals 

que  regulen  l’ús  de  vehicles  de  mobilitat  personal  i,  a  més,  en  fan  campanyes  de 
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conscienciació per a que les persones usuàries en facin un bon ús.

És per tot això que demanem sobre les següents qüestions:

1.Té pensat l’Equip de govern desenvolupar una ordenança sobre vehicles de mobilitat 

personal?

2.Ha  considerat  l’Equip  de  Govern  portar  a  terme  algun  tipus  de  campanya  de 

conscienciació? En cas afirmatiu, quan es faria?

3.Quantes  sancions  hi  ha  hagut  en  els  darrers  dos  anys,  als  usuaris  de  patinets  que 

incompleixen la normativa?”

En el debat hi han intervengut la Sra. Ribas Ribas, del PSOE i el Sr. Torres, del PP.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=10

C) PRECS I PREGUNTES

11. Precs i preguntes

En primer lloc es dona contestació a les preguntes pendents de contestar del Ple anterior.

Els següents regidors varen formular preguntes i precs de forma verbal:

La Sra. Ribas Torres, el Sr. Roselló, la Sra. Ortíz, la Sra. Ribas Ribas, el Sr. Ribas Marí i la  

Sra.  Marí,  del  PSOE;  la  Sra.  Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra. 

Fernández, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20240725&punto=11

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta, 

que, com a secretària, don fe i firm juntament amb l’alcalde.

Aquesta acta queda complementada amb la gravació efectuada en el mateix moment, que 

queda  incorporada  a  aquest  document,  en  el  qual  figuren  totes  les  deliberacions  i 

intervencions produïdes a la mateixa sessió.

El fitxer resultant de l’enregistrament de la sessió realitzada es conservarà de manera que 

garanteix la integritat i autenticitat del fitxer electrònic corresponent, firmat per la secretària 

general i l’alcalde de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.
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DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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